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V tomto čísle naleznete 

Milí čtenáři, 
máme před sebou poslední kompletní 
červnový týden a s ním také pomalu kon-
čí chorvatské předsednictví v Radě EU, 
jehož průběh zcela zásadně ovlivnila 
krize Covid-19. Příští týden pomyslnou 
předsednickou štafetu převezme Němec-
ko a také jeho program bude krizí do 
značné míry určen. Vedle ekonomické 
obnovy EU a jednání o budoucím rozpoč-
tu EU se bude muset věnovat také otáz-
kám, které krize odsunula na vedlejší ko-
lej, mimo jiné reformě azylového systému 
nebo Konferenci o budoucnosti Evropy.  

Minulý pátek proběhla videokonference 
členů Evropské rady, která se dominantně 
věnovala návrhu víceletého finančního 
rámce na období 2021 – 2027 a fondu 
na podporu obnovy. Lídři EU společně  
o návrzích jednali vůbec poprvé, jednalo 
se tedy o důležitou přípravu fyzického 
summitu, který by se měl uskutečnit 
v polovině července v Bruselu. Evropská 
rada se shodla na potřebě mimořádné  
a ambiciózní reakce na krizi způsobenou 
koronavirem. Rozdílné postoje přetrváva-
jí u zásadních parametrů návrhu, jako je 
celkový objem prostředků nebo otázka 
nových vlastních zdrojů.  
Také v tomto týdnu pokračují videokonfe-
rence na úrovni ministrů. Na programu je 
videokonference ministrů školství, kteří 

dnes diskutují dopady pandemie     Co-
vid-19 na vzdělávání a odbornou přípra-
vy a přípravu nadcházejícího školního/
akademického roku, včetně opatření, kte-
rá bude nutné přijmout. Ministři životního 
prostředí také dnes jednají o tom, jak 
mohou udržitelné politiky přispět k ožive-
ní po krizi Covid-19, a zabývat se budou 
také programem německého předsednic-
tví v Radě EU. 
V pondělí proběhl prostřednictvím video-
konference 22. summit EU – Čína, na kte-
rém byla EU zastoupena předsedou Ev-
ropské rady Charlesem Michelem  
a předsedkyní Komise Ursulou von der 
Leyenovou. S čínským premiérem  
a prezidentem hovořili o spolupráci bě-
hem koronavirové krize a hodnotili vzá-
jemné vztahy EU a Číny.  
Evropský parlament se tento týden bude 
věnovat vývoji vakcíny proti koronaviru, 
Výbor pro veřejné zdraví o něm bude 
diskutovat s komisařkou Stellou Kyriaki-
des a generálním ředitelem Světové 
zdravotnické organizace Tedrosem Ad-
hanom Ghebreyesusem. Dalším tématem, 
kterému se budou poslanci věnovat, je 
obnova ekonomiky po koronaviru a dlou-
hodobý rozpočet EU. Dnes o posledním 
vývoji jednání hovoří předseda Parla-
mentu David-Maria Sassoli s lídry parla-
mentních frakcí a předsedkyní Komise.  

Úvodník státní tajemnice Mileny Hrdinkové 

Videokonference členů Evropské rady 

Dne 19. června diskutovali po téměř 
dvou měsících členové Evropské rady 
prostřednictvím videokonference. 
Hlavním tématem jednání byl víceletý 
finanční rámec EU a plán obnovy. 
Českou republiku zastupoval předse-
da vlády, Andrej Babiš. 
Samotné jednání členů Evropské rady 
bylo již páté od začátku koronavirové 
krize. Členové Evropské rady se zamě-
řili na víceletý finanční rámec EU 2021 
– 2027 a plán obnovy, jehož návrh 
Komise představila 27. května. 
Jednání bylo zahájeno tradičním proje-
vem předsedy Evropského parlamentu. 
Následně premiér Chorvatska informo-
val o výsledcích předsednictví, za kte-
ré mu lídři poděkovali.  
Informaci o ekonomické situaci v EU 
a dopadech COVID-19 podala prezi-
dentka Evropské centrální banky (ECB) 

Christine Lagardová. Situace si dle ECB 
vyžaduje rozhodnou reakci ze strany EU 
i vlád členských států.  
Členské státy poté prezentovaly svoje 
pozice a výhrady k diskutované-
mu návrhu Komise a shodly se na tom, 
že je potřeba v této mimořádné situaci 
evropskou ekonomiku podpoři t ,  
a to nejen granty, ale i prostřednictvím 
půjčky. Premiér Andrej Babiš uvedl, že 
se však plán obnovy musí omezit jen na 
to, co je nezbytně nutné, a musí být 
dobře zacílen. Evropská rada bude  
o konkrétních návrzích jednat na pláno-
vaném prezenčním summitu v polovině 
července, který již zmínil na následné 
tiskové konferenci i její předseda. 
Druhým tématem videokonference Ev-
ropské rady byl brexit. Předsedkyně 
Komise Ursula von der Leyen státníky 
informovala o aktuálním /Pokr. na s. 2/
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Jednání členů Evropské rady a lídrů Východního partnerství 

Ve čtvrtek 18. června proběhlo videokonferenční jednání 
členů Evropské rady a vrcholných představitelů zemí 
Východního partnerství. Jednání nahradilo dlouhodobě 
plánovaný summit, jenž se měl konat ve stejném termí-
nu. Hlavními tématy bylo vyjádření solidarity EU smě-
rem k zemím Východního partnerství v reakci na pande-
mii Covid-19 a budoucí směřování politiky Východního 
partnerství po roce 2020.  
Účastníci videokonference se ve svých vystoupeních shodo-
vali, že ačkoliv byla pandemie onemocnění Covid-19 vel-
kou výzvou, zároveň tyto události potvrdily solidaritu, vzá-
jemnou provázanost a potřebu další užší spolupráce. Před-
stavitelé partnerských zemí ocenili značnou finanční i mate-
riální pomoc, kterou jim EU během aktuální krize poskytla. 
Lídři členských zemí EU potvrdili, že Východní partnerství 
představuje pro Unii strategické partnerství. Hlavní priori-
tou pro následující období by mělo být zvyšování odolnosti 
partnerských zemí, a to jednak z hlediska ekonomického, 
tak z hlediska bezpečnostního. Ekonomická obnova bude  
v období po krizi Covid-19 zcela klíčová. 

Řada členských zemí EU kladla důraz na potřebu refo-
rem ze strany partnerských zemí. V tomto kontextu ve-
dle potřeby dalšího hospodářského rozvoje rezonovaly 
zejména výzvy k reformnímu úsilí v oblastech právního 
státu, boje s korupcí, posilování občanské společnosti, 
svobody médií či genderové rovnosti. Opakovaně byla 
zmiňována témata digitální a klimatické agendy jako 
perspektivní oblasti vzájemné spolupráce. 
Všechny partnerské země potvrdily klíčový význam, 
jenž přisuzují politice Východního partnerství, a ochotu 
nadále v úzké spolupráci s EU pokračovat. Část z nich 
pak navrhovala další prohloubení spolupráce v hos-
podářském sektoru, které by směřovalo k postupné 
integraci zemí Východního partnerství do vnitřního trhu 
EU.   

Potvrzeno bylo konání plnohodnotného summitu Vý-
chodního partnerství v březnu 2021 v Bruselu, na němž 
by měla být přijata společná deklarace o budoucím 
směřování této politiky po roce 2020. /L. Hadrava/ 

Bílá kniha Komise o zahraničních subvencích na vnitřním trhu > Komise 

Komise vydala dne 17. června Bílou knihu o zahranič-
ních subvencích, která se zabývá rušivými účinky sub-
vencí třetích zemí na jednotném trhu.  
Komise vydáním knihy reaguje na skutečnost, že subvence 
poskytované zeměmi mimo EU společnostem v EU mají ros-
toucí negativní dopad na hospodářskou soutěž na vnitř-
ním trhu a přitom nespadají pod pravidla kontroly státní 
podpory Unie. Stávající pravidla na ochranu unijního ob-
chodu se navíc týkají pouze vývozu zboží ze třetích zemí 
a nezabývají se tak veškerými deformacemi způsobenými 
zahraničními subvencemi. Pokud tedy mají zahraniční dota-
ce podobu finančních toků usnadňujících akvizice společnos-
tí v EU nebo pokud přímo podporují fungování společnosti 
v EU, je zde zásadní regulační mezera.  
Bílá kniha proto navrhuje řešení existující regulační me-
zery a v této souvislosti předkládá několik přístupů 
(modulů), jak odstranit nedostatky ve stávajících právních 
předpisech. První tři moduly se zaměřují na samotné řešení 
rušivých účinků způsobených zahraničními subvencemi (i) na 

jednotném trhu obecně, (ii) při akvizicích společností 
z EU a (iii) během zadávání veřejných zakázek v EU. 
Tyto moduly jsou popsány separátně, ale v praxi se 
mohou vzájemně doplňovat. Bílá kniha rovněž stanovu-
je obecný přístup k zahraničním dotacím v rámci finan-
cování EU. V tomto ohledu Komise navrhuje způsob, jak 
zajistit, aby zahraniční subvence nenarušovaly soutěž 
v případě žádostí o finanční podporu EU.  
Komise spustila k Bílé knize veřejnou konzultaci, která 
zůstane otevřena do 23. září 2020. Konzultace umož-
ňuje všem evropským občanům, členským státům a pří-
slušným zúčastněným stranám (včetně občanské společ-
nosti, průmyslu a akademických pracovníků) se vyjádřit 
k danému dokumentu a přispět tak k tvorbě nového 
nástroje sloužícího k vyrovnávání podmínek pro zahra-
niční dotace. Na základě obdržených příspěvků poté 
předloží Komise konkrétní legislativní návrhy na řešení 
rušivých účinků zahraničních dotací na vnitřním trhu.  
/V. Smolková/  

Strategie pro rovnost žen a mužů na období 2020 - 2025 > Komise 

Dne 17. června 2020 zveřejnila Komise první Zprávu 
o dopadu demografické změny, ve které představuje 
nejdůležitější ukazatele a fakta. Zpráva má poskytnout 
základ pro připravovanou Zelenou knihu o stárnutí a je 
prvním příspěvkem do diskuse o demografické změně. 
Na úvod Komise vyzdvihuje důležitost tématu demografic-
ké změny, mezigeneračního dialogu a solidarity. Stárnutí 
populace má značný dopad na ekonomiky i sociální politi-
ky členských států, především pak na venkovské oblasti, 
které se čím dál rychleji vylidňují. 
První kapitola zprávy se věnuje hnacím silám demogra-
fické změny a je dále členěna do několika podkapitol, 
které jsou nazvány delší délka života, menší porodnost, 

stárnutí populace, menší domácnosti, mobilnější Evropa 
a změna velikosti populace. V kapitole Komise přesta-
vuje základní indikátory a fakta týkající se motorů de-
mografické změny, jako například mapu s očekávanou 
délkou života dělenou dle regionů, grafické znázornění 
počtu obyvatel EU rozdělené dle jejich věku nebo od-
had celkové velikosti populace EU do roku 2070. 
Další kapitola se pak zabývá dopadem demografické 
změny na sociálně-tržní ekonomiku. Kapitola se vě-
nuje dopadu demografické změny na trh práce, na 
znalosti a dovednosti, na dlouhodobou zdravotní péči 
a zdravotní péči obecně, na veřejný rozpočet a na 
regiony. /Pokr. na s. 3/ 

stavu jednání se Spojeným královstvím. Aktuální přechod-
né období trvá jen do konce tohoto roku a ze strany Bri-
tánie nepřisel požadavek o jeho prodloužení. Dosud se 
navíc nedaří významně sblížit pozice. Vyjednávacímu tý-
mu vedenému Michelem Barnierem tak zbývá jen několik 
měsíců na dosažení dohody s představiteli Velké Británie, 

která by upravila vzájemné vztahy po vystoupení 
země z EU. 

Nakonec kancléřka A. Merkelová informovala o aktu-
álním vývoji v implementaci Minských úmluv a návrhu 
na prodloužení sankcí proti Rusku. /L. Lukačovič/ 
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míře přinesla dezinformační kampaně Číny a Ruska. 
Směrem k Číně, která se v řadě oblastí ukazuje být 
systémovým soupeřem, je třeba vyslat jasný signál 
transatlantické jednoty a společně s USA dohlédnout 
na plnění mezinárodních standardů.  
Americký ministr zahraničí M. Pompeo, jenž se spo-
lečné diskuze se svými evropskými protějšky od svého 
nástupu do funkce v dubnu 2018 zúčastnil vůbec popr-
vé, se ve svém vystoupení věnoval především strategic-
kým vztahům s Čínou. Dále varoval před využíváním 
ekonomického tlaku vůči členským zemím EU a snahou 
Číny převzít kontrolu nad ekonomickými subjekty 
v klíčových odvětvích. Upozornil také na rostoucí napětí 
v Jihočínském moři, kde Čína zvyšuje militarizaci, a na 
ambice Pekingu zdvojnásobit svůj jaderný arsenál. 
K blízkovýchodnímu mírovému procesu americký ministr 
uvedl, že mírový plán představený prezidentem 
D. Trumpem je nejrealističtějším řešením současného 
stavu. Vnímání Ruska jako hrozby pro mezinárodní 
bezpečnost je dle M. Pompea na obou stranách Atlan-
tiku totožné, USA proto oceňují prodlužování sankcí vůči 
Rusku ze strany EU od roku 2014. /L. Hadrava/ 

V pondělí 15. června proběhla neformální videokonfe-
rence ministrů zahraničních věcí. Hlavními tématy byly 
transatlantické vztahy a následná diskuze s americkým 
ministrem zahraničí Mikem Pompeem. Za Českou re-
publiku se videokonference účastnil ministr zahraničí 
Tomáš Petříček. 
V úvodu jednání v rámci bodu k aktuálním otázkám Vyso-
ký představitel Unie pro zahraniční věci a bezpečnostní 
politiku Josep Borrell upozornil na další zhoršení politické 
i humanitární situace ve Venezuele a také připomněl nut-
nost pokročit v jednáních o novém víceletém finančním 
rámci, zejména s ohledem na osud Evropského mírového 
nástroje. Zmínil se rovněž o konání dárcovské konference 
pro Súdán. 
V části jednání o transatlantických vztazích bez účasti 
amerického hosta vysoký představitel zdůraznil, že cílem 
nadcházející diskuze bude především nastavení pozitivní 
atmosféry mezi Washingtonem a Bruselem a potvrzení 
zájmu na silné transatlantické spolupráci. Členské státy 
zdůraznily význam USA jako nejdůležitějšího spojence EU 
a plédovaly za častější kontakty na ministerské úrovni.  
Dle ministrů krize vyvolaná pandemií nemoci Covid-19 
potvrdila nezbytnost multilateralismu a také ve zvýšené 

Mimo množství dalších ukazatelů a statisticky podložených 
odhadů, mezi které patří například mapa s procentuálním 
odhadem změny celkové populace v jednotlivých regio-
nech, odhad výše celkové pracující populace nebo odhad 
procentuálního vyčíslení rozpočtových nákladů způsobe-
ných demografickou změnou, představuje v této kapitole 
Komise jednotlivé priority, kterými se bude nutné zabý-
vat. Mezi ty patří například digitalizace, reformy důcho-
dového a zdravotnického systému nebo riziko chudoby 
spojené se stárnutím.  
V následující kapitole pak Komise navazuje demografic-
kou změnu na probíhající digitální a zelenou transforma-

ci, přičemž vyzdvihuje důležitý dlouhodobý aspekt 
boje s klimatickou změnou. Zpráva se také zabývá 
dopadem demografické změny na geopolitické posta-
vení EU ve světě, přičemž konstatuje, že byť Evropa 
není jediným stárnoucím kontinentem, tak její podíl na 
světové populaci bude nadále klesat. 
Na závěr Komise uvádí, že je důležité pozorně zvážit 
možný dopad demografické změny na jednotlivé 
politiky EU a zaměřit se na srovnávání regionálních 
rozdílů. Komise proto představí Zelenou knihu o stárnutí  
a Dlouhodobou vizi pro venkovské oblasti. /J. Matera/ 

Videokonference ministrů zahraničí > Rada 

Videokonference ministrů pro energetiku > Rada 

V pondělí 15. června se konala neformální videokon-
ference ministrů pro energetiku. Za Českou republiku 
vystoupil náměstek ministra  průmyslu a obchodu Re-
né Neděla.  
Hlavním tématem setkání byl nazván „Ekonomická ob-
nova a Zelená dohoda pro Evropu: transformace ener-
getického systému se zaměřením na růst“. Členské státy 
byly požádány o představení svých plánovaných investic 
do energetického sektoru a o zmínění, jak si představují, 
že by měly nástroje obnovy v energetickém sektoru efek-
tivně fungovat.  
Česká republika zmínila přeshraniční česko-slovenský 
projekt chytrých sítí ACON a zařízení na výrobu a využití 
vodíku plynárenské společnosti Net4Gas. Česká republi-
ka v této souvislosti dodala, že zvažuje investice do roz-
voje domácí těžby lithia a výroby baterií.  
Několik členských států se s Českou republikou ve svém 
vystoupení shodlo, že bude do budoucna nezbytné posílit 
unijní strategické hodnotové řetězce, zejména v oblasti 
obnovitelných zdrojů a baterií, aby došlo ke snížení zá-
vislosti na dodávkách technologií, které Evropská unie 
potřebuje pro dosažení klimatických cílů. Dále byla často 
zmíněna podpora masivního rozvoje offshore větrné 

energie, nicméně Maďarsko a Španělsko zmínily, že ne-
smíme opomínat členské státy bez přístupu k moři.  
Mezi členskými státy panovala shoda na tom, že vodík 
bude velmi důležitým energetickým nosičem zejména 
v průmyslu a oblasti ukládání energií, Rumunsko, Sloven-
sko, Dánsko a Maďarsko ve svých příspěvcích zmínily, že 
plánují využít vodík více i v dopravě. Většina členských 
států se taky  shodla na tom, že představené nástroje 
obnovy musí být flexibilní ve svém zacílení, ovšem Ra-
kousko, Švédsko, Lucembursko a Portugalsko podpořily 
využití nástrojů obnovy jen pro zelené technologie. 
V části „Různé“ následně Komise informovala  
o tom, že již obdržela téměř všechny národní energetic-
ko-klimatické plány.  Avizované příspěvky v oblasti po-
dílu obnovitelných zdrojů na  produkci mohou dosáhnout 
33 % - 33,7 %, kdy cíl do roku 2030 je 32 %, ale 
v oblasti energetické účinnosti příspěvky členských cílů 
zaostávají za  dohodnutým společným cílem roku 2030  
o 3 % v primární a 3,2 % ve finální spotřebě větrné 
energie. /M. Sitta/ 
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vyzvala k rychlému a flexibilnímu programování, které 
prostředky umožní absorbovat. Dále apelovala na člen-
ské státy, aby rozdělily alokaci REACT-EU spravedlivě, 
svým krizí nejvíce postiženým regionům. U implementace 
CRII a CRII+ je třeba sledovat kohezní logiku intervencí.  
Flexibilita v obou nástrojích je na maximu, podařilo se 
zajistit akutní pomoc a výdaje, pracovní kapitál pro 
malé a střední podniky.  
V diskuzi pak členské státy zmínily  řadu důležitých té-
mat, kdy v obecné rovině návrhy Komise vítaly a oceni-
ly rychlost reakce.  V kontextu krize po pandemii   Co-
vid-19 žádaly další státy i přehodnocení míry spolufi-
nancování, k diskuzi budou i současně nastavená pravi-
dla tematické koncentrace. ČR ocenilo návrhy Komise, 
zdůraznilo však požadavek na zvýšení transferů mezi 
fondy, upozornilo na to, aby Fond pro spravedlivou 
transformaci byl flexibilnější zejména v rozsahu zacílení.  
/S. Máčalová/  

Dne 15. června proběhla videokonference ministrů od-
povědných za politiku soudržnosti, které se za ČR zú-
častnila ministryně pro místní rozvoj Klára Dostálová.  
Diskuze se zaměřila na nově zveřejněné sektorové návrhy 
Kkomise, REACT-EU a úpravy legislativního balíčku pro 
programové období 2021-27. Návrhy mají na jedné stra-
ně pomoci ekonomické a sociální obnově EU po pandemii 
Covid-19, na druhé straně v případě sektorových návrhů 
2021 – 2027 umožnit plnit dlouhodobé cíle politiky 
soudržnosti v oblasti klimatu, digitalizace a vyrovnávání 
rozdílů mezi členskými státy. Chorvatské předsednictví oce-
nilo ambiciózní návrhy Komise. 
Komisařka Elisy Ferreirová kvitovala pozitivní reakcí člen-
ských států na návrh CRII a CRII+ (návrh nařízení, kterým 
se mění nařízení (EU) č. 1303/2013 a nařízení (EU) č. 
1301/2013, pokud jde o konkrétní opatření k zajištění 
mimořádné flexibility při využívání Evropských strukturál-
ních a investičních fondů v reakci na výskyt Covid-19) a 

Videokonference ministrů obrany > Rada 

V úterý 16. června proběhla neformální videokonferen-
ce ministrů obrany. Hlavním tématy byly operace a mi-
se EU, rozvoj obranných iniciativ a financování ambic 
EU v oblasti bezpečnosti a obrany Za ČR se účastnil 
náměstek ministra obrany Radomír Jahoda. 
Videokonference byla zahájena jednáním Řídícího výbo-
ru Evropské obranné agentury (EDA), kterého se poprvé 
v roli výkonného ředitele účastnil Jiří Šedivý. Během disku-
ze ministři vyzvali k posílení role EDA při rozvoji evropské 
obranné spolupráce a naplňování evropských priorit vý-
stavby schopností.  
Následně se ministři věnovali problematice misí a operací 
EU. Vysoký představitel Unie pro zahraniční vztahy  

a bezpečnostní politiku Josep Borrell zdůraznil potřebu 
posílit generování sil pro unijní operace, zejména pro 
operaci IRINI ve Středomoří, která se potýká s nedostat-
kem personálu i vybavení.  
V rámci diskuze k rozvoji obranných iniciativ EU řada 
účastníků jednání ministrů podpořila potřebu rychle do-
končit vyjednávání o Evropském mírovém nástroji  
a vytvoření Strategického kompasu. Vystupující zástupci 
členských států se shodli, že je třeba co nejdříve dokončit 
jednání o účasti třetích zemích v projektech PESCO. Po 
skončení jednání byly prostřednictvím písemné procedury 
přijaty závěrů Rady k bezpečnosti a obraně.  
/L. Hadrava/ 

Videokonference ministrů pro kohezi > Rada 

Dne 16. června se uskutečnila poslední neformální vi-
deokonference Rady pro obecné záležitosti za chorvat-
ského předsednictví. Na agendě jednání byla příprava 
nadcházející videokonference členů Evropské rady, 
vztahy EU se Spojeným královstvím a nový osmnácti-
měsíční program Rady. ČR zastupovala státní tajemnice 
pro evropské záležitosti Milena Hrdinková.  
Ač byl první diskuzní bod formálně zarámován coby pří-
prava nadcházející videokonference členů Evropské rady, 
prakticky se diskuze zaměřila úžeji pouze na revidovaný 
návrh Komise k víceletému finančnímu rámci 2021-2027 
a nový nástroj obnovy, tzv. Next Generation EU (NGEU).  
Členské státy se shodly na potřebě rychlé dohody, přičemž 
většina indikovala připravenost dosáhnout jí do léta 2020. 
Delegace se shodly, že revidovaný víceletý rámec 2021-
2027 a nový NGEU by měly být přijaty jako jeden balík.  
Podle očekávaní i v rámci této výměny názorů přetrvávaly 
výrazně rozdílné názory mezi tzv šetřivé čtyřky (Dánsko, 
Nizozemsko, Švédsko, Rakousko) společně s Finskem, které 
požadují snížení celkového objemu revidovaného  finanční-
ho rámce 2021-2027, jakož i nástroje obnovy, preferují 
tzv. „loans for loans“, a na druhé straně zejména jižními 
státy, které návrh Komise obecně vítají a podporují. 
Michel Barnier následně shrnul vývoj a aktuální stav jedná-
ní o budoucím partnerství se Spojeným královstvím, které 

bylo rovněž ovlivněno aktuální krizí spojenou s pandemií 
Covid-19. Dosažení dohody bude složité, ale dle vyjed-
navače je stále možné, ne však za cenu ohrožení střed-
nědobých zájmů EU. Za zásadní považují zachování jed-
noty EU-27, dodržení zásady paralelního pokroku ve 
všech oblastech obsažených v politickém prohlášení, ja-
kož i řádnou implementaci výstupové dohody ze strany 
Spojeného království.  
Nastávající Trio předsednických zemí (Německo, Portu-
galsko, Slovinsko) poté stručně představilo pracovní pro-
gram Rady pro příštích 18 měsíců. Německo zmínilo nej-
větší výzvy pro nadcházející období, mezi něž řadí po-
třebu dosáhnout dohody na podobě víceletého finanční-
ho rámce 2021-2027 a plánu obnovy. Portugalsko pak 
z priorit Tria položilo důraz na vnitřní trh a hospodář-
skou a měnovou unii a dále také na globální roli EU 
včetně vztahů s Afrikou, Latinskou Amerikou, Asií i trans-
atlantické vazby. Slovinsko zmínilo otázky spojené 
s umělou inteligencí, vědou a výzkumem a také důleži-
tost evropského sousedství a evropské perspektivy zemí 
západního Balkánu. Komise program Tria přivítala 
vzhledem k jeho souladu s prioritami vytyčenými před-
sedkyní Komise a také se Strategickou agendou Rady.  
/R. Franěk/ 

Videokonference členů Rady pro obecné záležitosti > Rada  
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Rámcové pozice schválené ve 25. týdnu > Informace 

Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady, kterým se zřizuje nástroj pro technickou podporu 
(vypracoval Úřad vlády).  
Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady, kterým se zřizuje facilita na podporu oživení  
a odolnosti (vypracoval Úřad vlády). 
Rámcová pozice k návrhu nařízení Parlamentu a Rady  
o evropské občanské iniciativě s ohledem na rozšíření 
onemocnění Covid-19 (vypracoval Úřad vlády) 

Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady, kterým se mění nařízení Evropského parlamentu 
a Rady (EU) 2019/833 ze dne 20. května 2019, kterým 
se stanoví ochranná a donucovací opatření v oblasti upra-
vené předpisy Organizace pro rybolov v severozápad-
ním Atlantiku (vypracovalo Ministerstvo zemědělství). 
 

 

Neformální videokonference ministrů zahraničí školství, 
23. června  
Tématem v pořadí již čtvrté neformální videokonference 
ministrů školství bude pokračování debaty o dopadech 
pandemie Covid-19 na školství.  
Neformální videokonference ministrů pro životní pro-
středí, 23. června 

Hlavním bodem první neformální videokonference ministrů 
pro životní prostředí za dobu pandemie bude diskuze nad 
obnovou EU po pandemii s důrazem na přechod  
k zelenější ekonomice.  
 

Zasedání kolegia komisařů, 24. června 

Členové kolegia na středečním zasedání projednají sdě-
lení „Strategie EU o právech obětí 2020–2025“ a také 
dva další nelegislativní návrhy týkající se digitální agen-
dy a ochrany osobních údajů. 
Videokonference ministrů zemědělství a rybářství, 
29. června  
Hlavním bodem v pořadí páté neformální videokonferen-
ce ministrů pro zemědělství bude diskuze k budoucí podo-
bě Společné zemědělské politiky.  

Program evropských institucí, 23. až 29. června > Informace 

Týden v Evropské unii 

Týdenní monitoring událostí v EU Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády ČR 
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Plenární zasedání Evropského parlamentu > Evropský parlament 

Ve dnech 17. – 19. června se uskutečnilo plenárního 
zasedání Evropského parlamentu (EP). K hlavním pro-
jednávaným tématům patřilo doporučení pro jednání o 
novém partnerství se Spojeným královstvím, konferen-
ce o budoucnosti Evropy, situace v schengenském pro-
storu po rozšíření onemocnění Covid-19 a potenciální 
střet zájmů českého premiéra.  
Parlament v přijatém doporučení pro jednání o novém 
partnerství se Spojeným královstvím  vyjádřil politování 
nad tím, že po čtyřech kolech jednání nebylo dosaženo 
žádného skutečného pokroku s výjimkou mírného posunu. 
Podle poslanců je pro EU nepřijatelné, že se britská stra-
na účelově soustředí pouze na některé oblasti.  
Poslanci též diskutovali s komisařkou pro demokracii a 
demografii Dubravkou Šuicovou o konferenci o budouc-
nosti Evropy a následně hlasovali o souvisejícím usnesení.  
Poslanci během pléna diskutovali s komisařkou pro vnitřní 
věci Ylvou Johanssonovou o situaci v schengenském pro-
storu po rozšíření onemocnění Covid-19. V přijaté re-
zoluci pak vyjádřili znepokojení nad současnou situací, 
pokud jde o kontroly na vnitřních hranicích zavedené 
mnoha členskými státy, a nad dalšími opatřeními (úplné či 
částečné uzavření hranic nebo jejich uzavření určité části 
cestujících). Poslanci připomněli, že terminologie Schen-

genského hraničního kodexu jednoznačně uvádí, že kon-
troly na vnitřních hranicích mohou být zavedeny pouze 
v krajních případech, a to na základě objektivních kritérií. 
Vyzvali členské státy, aby možnost zavedení minimálních 
zdravotních prohlídek uznaly jako lepší alternativu k za-
vedení kontrol na vnitřních hranicích v kontextu pandemie 
Covid-19. 

Parlament v uplynulém týdnu též hlasoval o nelegislativ-
ním usnesení zaměřeném na otázku údajného střetu zá-
jmů českého premiéra Andreje Babiše. Podle usnesení 
musí případné střety zájmů na nejvyšší vládní úrovni do-
tčené osoby vyřešit. Podle poslanců je zásadní zajistit 
dostupnost informací o konečných příjemcích prostředků 
EU. 

Poslanci během plenárního zasedání také podpořili zříze-
ní nových výborů: tří zvláštních, jednoho vyšetřovacího  
a jednoho stálého podvýboru. V Parlamentu tak budou 
následujících 12 měsíců působit zvláštní výbory pro boj 
proti rakovině, pro zahraniční vměšování do demokratic-
kých procesů v EU (včetně dezinformací), pro umělou inte-
ligenci v digitálním věku a vyšetřovací výbor v souvislosti 
s ochranou zvířat během přepravy v Unii i mimo ni.  Pod-
výbor Hospodářského a měnového výboru pro otázky 
zdanění byl zřízen bez časového omezení. /J. Linková/ 


